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Projev při udělování čestného občanství Ing. Pavlu Stonovi

Vážený pane starosto Bludova, vážení současní i bývalí 
starostové okolních měst a obcí, vážení náměstkové hejt-
mana kraje, vážení spoluobčané, milí hosté, některé z vás 
jsem vítal již před hodinou u žerotínské hrobky, kdy jsme 
si připomínali památku velkého Moravana Karla Emanue-
la ze Žerotína, který byl mj. od roku 1890 čestným obča-
nem Bludova. Nyní jsme se shromáždili zde v kulturním, 
někdejším Národním domě, abychom byli svědky rozší-
ření sboru bludovských čestných občanů o další jméno – 
abychom byli svědky předání dekretu o udělení čestného 
občanství někdejšímu bludovskému starostovi, současné-
mu místostarostovi Ing. Pavlu Stonovi. Zastupitelstvo naší 
obce rozhodlo o udělení tohoto nejvyššího ocenění, které 
jakákoli obec může komukoli udělit, na svém ustavujícím 
zasedání po loňských volbách, a sice 17. října 2022. Pro 
návrh hlasovalo 14 z 15 zastupitelů, zdržel se pouze sám 
oceňovaný.
 Konkrétní důvody pro čestné občanství zazní za 
chvíli od Romana Holinky. Já bych teď zmínil několik 
osobnějších poznámek. Jak mnozí víte, věnoval jsem se 
v minulých letech obsáhle historii bludovských staros-
tů. Díky tomu vím, že žádný z těch jednadvaceti dalších 
mužů a jedné ženy, kteří od roku 1850 vykonávali funk-
ci starosty či předsedy našeho národního výboru, nebyl 
tolik vrostlý do bludovské historie a do historie bludov-
ské politiky. Pavlovi předci v řadě větví – a to asi neví 
ani on sám – v Bludově žili v době, kam nám sahají pí-
semné záznamy, tedy v 16. a 17. století. Kdyby se pro-
šel po dědině, našel by jen málo selských gruntů, kde 
nehospodařili buď přímo jeho předci či jeho příbuzní.  
A to včetně těch největších. Po tatínkovi pochází z kdy-
si selské, později továrnické rodiny Stonů, a je spřízněn  
s rodem Březinů (jeho babička z tatínkovy strany byla ro-
zená Březinová). Je spřízněn s celou řadou bludovských 
rodin, má v Bludově řadu bratranců a sestřenic a nepo-
čítaně bratranců a sestřenic z druhého kolena. Vždyť jen  
v posledních několika zastupitelstvech je a byl (často vel-
mi vzdáleně) spřízněn minimálně se čtyřmi zastupiteli, 
možná i s více.
 Je dosud jediným bludovským starostou, který je po-
tomkem některého z minulých starostů, a to v jeho přípa-
dě hned tří: starosty byli jeho dva pradědečci (František 
Březina 1907–1918, František Ston 1918–1919) a jeden 
prapradědeček (Josef Kotrlý 1880–1883). K jejich památce  
se také přihlásil hned v nástupní řeči po svém prvním zvo-
lení starostou na tomto místě v roce 2002. Koneckonců 

právě na budování tohoto kulturního, tehdy Národního 
domu, kde se nyní nacházíme, se oba zmínění pradědečci 
– pozdější starostové – Březina i Ston osobně podíleli.
 Ale dost o předcích, které si člověk nevybírá, ani za 
ně nemůže. Pavel na podzim 2002, kdy byl starostou zvo-
len, jím být nechtěl. Měl dobře placenou jistou práci, kde 
nebyl závislý na vychýlení momentálních nálad. Nikdy 
nezapomenu na 14. listopad 2002, kdy jsem jej tady před 
nacpaným sálem, který napjatě čekal, jak vše dopadne, po-
prvé jménem devíti zastupitelů navrhl jako starostu. Bylo 
by tehdy slyšet spadnout špendlík – v tu chvíli to už nikdo 
nečekal, patovou situaci jsme vyřešili asi čtvrt hodinu před 
volbou. Nikdy, skutečně ani na vteřinu, jsem svého „sta-
rostenského“ návrhu nelitoval. Pavel se tehdy stal staros-
tou neuvolněným, jako byl jeho předchůdce, změnou bylo 
to, že tehdejší nově zvolený místostarosta František Březi-
na byl uvolněný. To ale trvalo jenom rok, kdy v prosinci 
2003 místostarosta rezignoval a Pavel tehdy stál před jed-
ním z nejtěžších rozhodnutí svého pracovního života – zda 
opustit zajímavé a bezpečné místo v Moravolenu a vydat 
se vstříc nejistotě výkonu volené funkce starosty na plný 
úvazek, do pozice „ostřelované“ tehdy skutečně ostrou  
a nesmiřitelnou opozicí, která stále doufala v odvetu za rok 
2002. Bylo to ale právě v souladu s předvolebními sliby. 
Šel do toho a od 1. ledna 2004 vykonával funkci starosty 
jako uvolněnou. Bylo mu devětačtyřicet let, do důchodu 
bylo hodně daleko. Vím, že na tehdejší atmosféru snad-
no zapomínáme, ale když jsem se na dnešní večer připra-
voval, vzpomněl jsem si na pocity, s jakými jsem tehdy  
v těch letech 2003, 2004, 2005 zvedal telefony od Pavla, 
kdy jsem u každého z nich čekal nějakou „jobovku“, že 
se drolí podpora, že někdo rezignuje, zkrátka že to je celé  
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v háji. A vlastně si radši ani nepředstavuji to napětí,  
v němž musel žít on a jeho manželka Soňa.
 Dnešní večer nemá být poděkováním jenom Pavlovi – 
 ale právě i jeho manželce. Soňo – díky za trpělivost, s níž 
jsi Pavlovu službu obci snášela, díky, že jsi mu to vytvá-
řením domácího zázemí umožňovala tak dlouho. Na vás – 
manželky veřejně působících osobností – se často zapomí-
ná. Přijmi proto aspoň tuto kytku jako drobný výraz podě-
kování Bludova Tobě.
 Celkem udělilo bludovské obecní zastupitelstvo od 
roku 1850 patnáct čestných občanství, z toho jedno  
– Klementu Gottwaldovi – bylo v roce 1990 odebráno. 
Mezi bludovskými čestnými občany byl např. už zmíněný 
Karel Emanuel ze Žerotína, bludovský farář P. František 
Ermis, první bludovský lékař MUDr. Alois Sloupenský, 
autor Pamětí obce Bludova Dr. Jan Březina, slavný český 
malíř Adolf Kašpar. Po roce 1990 kromě dneška už jen 
dvě jména – in memoriam Dr. Josef Cyril Kotrlý, jeden  
z vůdců pražského Květnového povstání v roce 1945  
a naposledy první polistopadový starosta Bludova Dr. Josef 
Sedláček.
 Na závěr už jenom dvě poznámky. Moje starší dcera mi 
před časem říkala, že nechápe, proč se udělují vyzname-
nání a třeba čestná občanství in memoriam. Říkala: „To si 
na ně nemohli vzpomenout, když ještě žili? To přece nemá 
už význam.“ Mám proto radost, že tohle čestné občanství 
udělujeme za života oceněného a ve skvělé kondici. Že si 
toto naše společné obecní poděkování za obrovskou práci 
pro náš Bludov můžeš osobně prožít, Pavle.
 Tak, jak jsem Tě poznal za to vlastně už čtvrtstole-
tí, kdy jsem se s Tebou na začátku roku 1998 začal po-
tkávat na různých schůzích (ta úplně první byla v úno-
ru 1998 v tehdejší kavárně Rosso, někde mezi dnešním 
regálem s cukrovinkami a rýží), obdivuju na Tobě něko-
lik věcí. Předně že to, na čem jsem se s Tebou domluvil, 
platilo. Dále pak Tvou slušnost a trpělivost. Když jsem 
mohl pozorovat, jak zachováváš vnějškový klid (i když to 
uvnitř Tebe muselo být vřít) v situacích, kdy bych dávno  
cholericky vybuchl a křičel, měl jsi – a stále máš – můj  
obdiv. Dokázal jsi být starostou, který neřve, není podrazák, 

netlačí věci silou, ale trpělivě přesvědčuje a vysvětluje. 
Byl jsi starostou, který dokázal něco, čemu před dvaceti 
lety nikdo nevěřil.
 Jsme svědky konce celé jedné éry bludovské politiky – 
éry Stonovy. Ta současná a další budou, věřím, také úspěš-
né, budou ale už jiné. 
 Děkuji vám všem za pozornost a předávám slovo sou-
časnému panu starostovi Romanu Holinkovi. Myslím, že 
nejsem sám, kdo si těžko zvyká, že když se v Bludově 
řekne starosta, nemyslí se tím Pavel Ston, natolik v našich 
očích za celou tu jednu generaci, kdy stál v čele obce,  
s touto funkcí srostl. Ale je to tak. Takže pane starosto, 
Romane, máš slovo! Stanislav Balík ml.

V pondělí 12. prosince 2022 se konalo 2. jednání obecního 
zastupitelstva, první po ustavujícím jednání po volbách. 
Proběhlo v kulturním domě od 18:00 do 20:00. Přítom-
no bylo všech 15 zastupitelů. Schůzi řídil starosta Roman 
Holinka, ověřovateli zápisu byli zvoleni Milan Klimeš  
a Kamila Banková. Zápis, z nějž převážně vychází tento 
článek, vyhotovil tajemník OÚ Zdeněk Kolínek. Zastupi-
telstvo schválilo doplnění programu o bod „Blíže obča-
nům“, který navrhl Jakub Matějček. Starosta R. Holinka 
informoval o plnění úkolů – všechny jsou splněny. 

2. zasedání zastupitelstva obce Zpráva o činnosti rady
Zprávu o činnosti rady obce od září do prosince předne-
sl místostarosta Pavel Ston. Za čtvrt roku se rada sešla 
pětkrát – dvakrát ještě ve starém složení, třikrát v povo-
lebním novém složení. Mimo běžnou agendu a toho, co 
předložila zastupitelstvu k projednání, se zabývala přede-
vším žádostmi, hodnocením a návrhem rozpočtu základ-
ní a mateřské školy, zřízením komisí rady obce, SPOZ  
a redakční rady Bludovanu (detailní složení je uvedeno na 
jiném místě Bludovanu), úpravou ceníku pronájmů v kul-
turním domě, výstavbou kanalizace v lokalitě Vitonínská  
a plánem zimní údržby. Zastupitelstvo zprávu jednomysl-
ně schválilo.

Obecní úřad a informace 
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Rozpočtové změny
Zastupitelstvo jednomyslně vzalo na vědomí rozpočtové 
změny č. 13–16, které řešily změny v příjmové a výda-
jové části rozpočtu v rámci jeho jednotlivých kapitol. 
Stejně tak schválilo rozpočtovou změnu č. 17, která řeší 
změnu zaúčtování příjmů z dobývacího prostoru, navýšení  
příjmové části (kompenzační bonus, daň z příjmu fyzic-
kých osob) a výdajové části.

Odměny členům výborů za rok 2022
Rada navrhla zastupitelstvu celkové částky na odměnu pro 
členy starého kontrolního (5800 Kč) a finančního výboru 
(2000 Kč) za práci v roce 2022. Částky mezi jednotlivé 
členy rozdělí bývalí předsedové ve spolupráci s tajemníky. 
Zastupitelstvo tento návrh jednomyslně schválilo.

Delegování zástupce obce do různých orgánů
Rada navrhla zastupitelstvu, aby delegovalo starostu  
R. Holinku a místostarostu P. Stona jako zástupce obce 
do valných hromad společností Vodohospodářská zařízení 
Šumperk, a.s., Servisní společnost odpady Olomouckého 
kraje, a.s. a Bludovit, s.r.o., a to do konce funkčního vo-
lebního období v roce 2026. Zastupitelstvo jednomyslně 
souhlasilo.

Volba předsedů a členů finančního a kontrolního 
výboru
Rada předložila zastupitelstvu návrh na složení obou 
povinných výborů, které se musí zřídit – kontrolního  
a finančního. Ze zákona musí být jejich předsedou zastu-
pitel, členem nesmí být starosta ani místostarosta a počet 
členů musí být lichý.
 V diskusi M. Klimeš připomněl, že místostarosta ne-
může být členem výboru – takže o navrženém návrhu, kde 
se počítá s P. Stonem, nelze hlasovat (počet by po stažení 
jeho nominace byl sudý). Po krátké diskusi stáhl M. Kli-
meš ještě nominanty ANO Jaroslava Hudlíka pro finanční 
výbor a K. Bankovou pro kontrolní výbor. Požádal radu, 
jestli by tyto kandidáty nezačlenila do některých komisí.
 Poté zastupitelstvo 13 hlasy (2 se zdrželi) schválilo 
složení finančního výboru: Ing. Kateřina Juránková, Ing. 
Marek Švesták, Vladislava Dostálová, Ing. Milan Klimeš 
a Jakub Matějček. Starosta navrhl, aby předsedou byl  
M. Klimeš, což zastupitelstvo 14 hlasy (1 se zdržel) schvá-
lilo.
 Složení kontrolního výboru bylo schváleno jednomy-
slně ve složení Zdeňka Musílková, MBA, Marcela Březi-
nová, Mgr. Jitka Snášelová, Karel Bank a Olga Schauer. 
M. Klimeš navrhl, aby předsedou byl zvolen K. Bank, což 
zastupitelstvo 14 hlasy (1 se zdržel) potvrdilo.

Platby svozu komunální odpadu
Starosta R. Holinka představil návrh rady ohledně poplatku 
za svoz komunálního odpadu v roce 2023 a hodnotu EKO 
bodu. V roce 2022 činila sazba poplatku 848 Kč/osobu. 
Kalkulace se tvoří vždy dle rok starých údajů (pro rok 

2023 to tedy bude podle výsledků za uzavřený rok 2021). 
V roce 2021 došlo ze strany svozové společnosti Recovera 
Využití zdrojů a.s. k navýšení cen za služby o 3 % inflace. 
Navíc byla navýšena cena za manipulaci se čtečkami při 
svozech papíru, plastu a komunálního odpadu (navýšení  
o 325 Kč/h) a od dubna 2021 byla navýšena cena za  
odstranění plastů (navýšení o 920 Kč/t). Během roku 
proběhlo více vývozů skla v podzemních kontejnerech  
a mnohem častěji se vyvážel velkoobjemový kontejner 
na bioodpad. Odstranění komunálního odpadu na skládce 
bylo navýšeno o 6,7 %. Výdaje obce za rok 2021 čini-
ly 2.991.492 Kč (o milion víc než v roce 2019). Při roz-
počítání této ceny na jednoho obyvatele vychází částka  
959 Kč/osobu. Rada navrhuje poplatek 948 Kč/osobu, 
tedy nezvedat jej na potřebnou výši, tj. 959 Kč/osobu. 
Díky tomu, že občané třídí odpad, měla obec v roce 2021 
příjem 690.367 Kč. Rada navrhla stanovit hodnotu EKO 
bodu na částku 9 za 1 EKO bod (v roce 2022 bylo v obci 
Bludov nasbíráno celkem 79 705,3 EKO bodů).
 Rozpoutala se bohatá diskuse se sérií hlasování.  
M. Klimeš navrhl ponechat poplatek ve stávající výši  
848 Kč a hodnotu EKO bodu navýšit na 9 Kč. Poté sta-
rosta R. Holinka navrhl ponechat poplatek ve stávající 
výši 848 Kč, ale také ponechat hodnotu EKO na stávající 
výši 7 Kč. P. Ston připomněl, že výpočet poplatku vychází  
z výdajů roku 2021, které však za rok 2022 významně na-
rostly. Pokud by zůstal poplatek na stávající výši, muselo 
by v dalších letech dojít ke skokovému nárůstu poplatku. 
Doporučil proto radou navrženou výši poplatku 948 Kč. 
K. Juránková sdělila, že se jí nelíbí, že hodnotíme za to, 
čím více odpadů vyprodukujeme, tím více bodů někdo 
dostane. Je na zváženou, jestli se nezamyslet nad snižo-
váním produkce odpadů, jestli nehledat další metodiku 
pro snižování produkce, abychom neodměňovali jen ty, 
co nejvíc vytřídí. Dle jejího názoru jsou občané, kteří se 
chovají ekologicky a třeba potraviny v plastech nakupují 
minimálně. Je ale pro postupné zvyšování poplatku, dopo-
ručila proto poplatek zvýšit. M. Klimeš reagoval, že zvý-
šení poplatku nesníží produkci plastů. Pro snížení nákupu 
plastů je potřeba především osvěta. Ptal se také, jaká je 
výše poplatku v sousedních obcích. Stanislav Balík při-
pomněl, že zastupitelstvo se již dříve shodlo, že se obec 
nebude srovnávat s okolím, ale že se výše poplatku bude 
blížit výdajům tak, aby byli občané přímo motivováni 
třídit a ideálně neprodukovat mnoho směsného odpadu.  
M. Klimeš sdělil, že vidí řešení snížení výdajů na likvida-
ci odpadů ve vybudování sběrného dvora. Na to S. Balík  
reagoval, že vybudování a provoz sběrného dvora ponese 
s sebou další náklady a nepřinese úspory.
 Návrh R. Holinky (848 Kč/rok, EKO bod 7 Kč) nebyl 
schválen (1 pro, 14 proti). Stejně tak nebyl schválen návrh 
M. Klimeše (848 Kč/rok, EKO bod 9 Kč) – 1 pro, 2 proti, 
2 se zdrželi. Velkou většinou (13 pro, 1 proti, 1 se zdržel) 
byl schválen původní návrh rady (948 Kč/rok, EKO bod  
9 Kč).
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Závazné ukazatele pro schvalování rozpočtů obce ve 
volebním období 2022–2026
Rada doporučila zastupitelstvu obce, aby byl tzv. stanoven 
paragraf (ODPA) jako závazný ukazatel pro schvalování 
rozpočtů volebního období 2022–2026 a pro stanovení 
kompetencí při posuzování rozpočtových změn. Dále, aby 
zastupitelstvo zmocnilo radu obce ke schvalování rozpoč-
tových změn týkajících se dotací ze státního rozpočtu,  
z rozpočtu kraje, ze strukturálních fondů EU, dále ke 
schvalování rozpočtových změn v rámci paragrafu a ke 
schvalování rozpočtových změn v závazných ukazatelích 
v případě nutnosti na konci roku. Dále aby zastupitel-
stvo umožnilo radě informovat pravidelně zastupitelstvo  
o schválených rozpočtových změnách. Znamená to pokra-
čování modelu z předchozích období, kdy v rámci schvá-
lených rozpočtových kapitol může rada podle potřeby 
přesunovat mezi jednotlivými položkami peníze, nemůže 
je ale přesunovat mezi kapitolami – to může jen zastupi-
telstvo. Všechny tyto návrhy byly jednomyslně schváleny.
Zastupitelstvo rovněž 14 hlasy (1 se zdržel) schváli-
lo návrh střednědobého výhledu rozpočtu obce na roky  
2023–2027. 

Obecní rozpočet 2023
Starosta R. Holinka okomentoval návrh rozpočtu obce pro 
rok 2023. Informoval také, že na podnět M. Klimeše pro-
běhlo pracovní jednání kandidátů na členství ve finančním 
výboru. Z diskuse vyplynuly následující náměty a připo-
mínky: veřejné hřiště pro mládež, pokračování v započaté 
přípravě skateparku, výstavba sběrného dvora (pravděpo-
dobně v pískovně), obnova polních cest s výsadbou dopro-
vodné zeleně (aleje). K námětům z tohoto jednání starosta 
sdělil, že veřejné hřiště pro mládež by mohlo vzniknout 
na části pozemku koupeného u paneláků, na další části by 
vzniklo hřiště pro děti, obec plánuje v příštím roce roz-
hodnout o lokalitě a zahájit přípravné práce na realizaci 
skateparku. K podnětu výstavby sběrného dvora je uvažo-
váno s vypracováním studie udržitelnosti, jak by to bylo 
s náklady, k obnově polních cest a k výsadbě doprovodné 
zeleně se nabízí pozemky od ulic Vitonínská a Zahradní 
po hrázi kolem lázní s napojením na polní cestu HC2 nebo 
rovně s napojením na ul. 8. května. Doplnil, že na první 
dva podněty jsou v rozpočtu obce vyčleněny finance ve 
výši 2 x 0,5 mil. Kč.
 V diskusi se J. Matějček zeptal, jestli už proběhla 
schůzka k řešení dopravní situace u základní školy. Sta-
rosta odpověděl, že schůzka proběhne následující den za 
účasti policie, odboru dopravy, správy silnic, veřejného 
dopravce, na základě jednání by měla vzniknout studie. 
M. Klimeš se dotázal, která varianta budování skateparku 
bude upřednostněna. Starosta odpověděl, že další varianty 
se hledat nebudou, že bude potřeba rozhodnout a pustit se 
do přípravy skateparku v příštím roce. Následně proběhla 
obsáhlá diskuse většiny zastupitelů kolem potřeby veřej-
ně přístupného hřiště pro mládež. V této diskusi se disku-
tovalo nad návrhy na vyčlenění části plochy sportovního  

multifunkčního areálu.
Zastupitelstvo poté rozpočet jednomyslně schválilo.

Žádost o odprodej části pozemku 55/1
Společnost Agrega, a.s. podala žádost o odprodej části 
pozemku 55/1 – ostatní plocha o výměře cca do 2 m2. 
Na této části pozemku stojí stavba přístřešku na kola 
ve vlastnictví společnosti. Na nesoulad upozornil katas-
tr nemovitostí a vyzval obec a Agregu k odstranění ne-
souladu. Zastupitelstvo jednomyslně schválilo prodej za  
200 Kč/m2 + DPH s tím, že veškeré náklady spojené  
s odprodejem pozemku půjdou na vrub kupujícího.

Návrh na odkoupení pozemku 2959/90
Na základě zveřejněného inzerátu předložila rada zastupi-
telstvu návrh na odkoupení pozemku 2959/90 – orná půda 
o výměře 2910 m2 (jde o pole ve Špalku). Na pozemek je 
zajištěn přístup po obecní cestě z ulice 8. května, kupo-
vaný pozemek přímo sousedí s třemi obecními pozemky. 
V územním plánu je pozemek určen pro zemědělské vy-
užití. Na pozemku neváznou žádná břemena nebo věcná 
práva. Prodávajícím je Českomoravská pozemková s.r.o. 
Společnost nabízí pozemek za pevnou cenu 150.000 Kč 
(což vychází na 51 Kč/m2) a náklady spojené s převodem 
(cca 2.000 Kč). Obec může pozemek využít při budoucích 
směnách. 
 V diskusi P. Ston konstatoval, že takto výhodně získa-
né pozemky se budou hodit pro případné směny pozemků 
potřebné pro realizaci obecních záměrů, doporučil koupi 
schválit. S. Balík pochválil obecní úřad za rychlé řešení 
situace, kdy před dvěma týdny našel tuto nabídku a OÚ  
a starosta byli schopni vše vyjednat a nachystat ke schvá-
lení velmi operativně. Zastupitelstvo odkup pozemku jed-
nomyslně schválilo.

Změna statutu sociálního fondu
Stávající statut sociálního fondu včetně zásad pro jeho 
použití byly schváleny zastupitelstvem před pěti lety. 
Vzhledem k výraznému nárůstu cen se jeví jako žádoucí 
navýšit příspěvky na sociální potřeby zaměstnanců. Rada 
předložila návrh nového statutu sociálního fondu, který  
zastupitelstvo jednomyslně schválilo.

Odměny členů zastupitelstva obce
Na ustavujícím zasedání zastupitelstva byly schvále-
ny odměny neuvolněným členům zastupitelstva obce za 
nejvyšší funkci ve výši 50 % dle přílohy nařízení vlády  
č. 318/2017 Sb. Od 1.1.2023 nabude účinnosti nové naří-
zení vlády, kterým jsou odměny navýšeny o 10 %. Zastu-
pitelstvo jednomyslně schválilo pokračování praxe, kdy 
se neuvolněným zastupitelům vyplácí na odměnách pouze  
50 % nejvyšší odměny.

Návrh balíčku „Blíže občanům“
Zastupitel J. Matějček navrhl, aby zastupitelstvo schváli-
lo balíček s názvem „Blíže občanům“. Navrhuje některá 
vylepšení, která by mohla tato jednání více přiblížit  
občanům. Jedná se konkrétně o leták s pozvánkou na za-
sedání zastupitelstva s uvedením mj. celého programu 
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zasedání, vytištění připravené grafiky na barevný papír 
formátu A3 a 5 dnů před zasedáním zastupitelstva vyle-
pení na inzertní plochy v Bludově. Dále pak jde o živý 
internetový přenos ze zasedání zastupitelstva, tj. živé na-
hrávání zasedání zastupitelstva na Youtube připraveným 
mobilním telefonem připevněným na stativu, dopředné 
umístění odkazu na toto vysílání v připravené sekci na 
internetových stránkách obce Bludov.
 V diskusi starosta R. Holinka reagoval, že plakáty 
podporuje, ale poněkud protichůdně proti sobě působí 
snaha přitáhnout lidi na jednání zastupitelstva obce a na 
straně druhé přenášet jednání online. J. Matějček odpově-
děl, že online přenosem chce jednání zastupitelstva při-
blížit širšímu spektru občanů. S. Balík reagoval, že dle 
jeho názoru online přenos lidi na jednání zastupitelstva 
obce nepřitáhne. J. Jelínek doporučil zveřejnit plakát přes 
Bludnovinky.
Zastupitelstvo návrh vylepovat pozvánky na zastupitel-
stvo na plakátovací plochy a přenášet průběh zasedání 
zastupitelstva online 14 hlasy schválilo (1 se zdržel).

Diskuse
V diskusi se Jaroslav Hubáček ml. z pléna dotázal, v jaké 
fázi je realizace pravého chodníku na ul. Nová dědina 

směrem k Vlčímu dolu. Upozornil i na nutnost opravy le-
vého chodníku na této ulici. Starosta odpověděl, že pro-
jekt je hotový, vybere se dodavatel a v roce 2023 by mělo 
být realizováno. J. Hubáček doporučil s ohledem na bez-
pečnost chodců řešit omezení rychlosti na ul. Bohutínské. 
P. Ston reagoval, že omezení rychlosti policie nepřipustí, 
zpomalovací prahy bohužel nelze, jedinou možností je do-
tlačit policii ke změření rychlosti, trochu vylepšení situace 
však pomůže vybudování přechodu pro chodce při výstav-
bě nového chodníku. 
 J. Hubáček se také vrátil k případné výstavbě sběrného 
dvora s tím, že efektivnější by bylo uvažovat o výstavbě 
kompostárny. P. Ston souhlasil, že kompostárna je lepší  
a je pro ni dle územního plánu vyčleněn prostor v pískovně.
 J. Hubáček se také dotázal, jestli obec plánuje rozšíření 
parkování u mateřské a základní školy. Starosta odpově-
děl, že rozšíření parkování u mateřské školy by muselo 
být na úkor zelených ploch, což obec nechce, u základní 
školy se plánuje zmenšení prostor pro nevhodné parková-
ní kolem krajské komunikace. Není důvod, aby učitelé či 
rodiče museli parkovat hned u školy – lze parkovat neda-
leko na parkovišti za Jednotou, na tř. A. Kašpara.

Stanislav Balík ml.

Komise sociální a bytová
předseda: Ing. Josef Ťulpík
členové: Vladislava Dostálová
Mgr. Jakub Jelínek
Mgr. Pavla Juřinová
Marie Znojová
Tajemnice: Gabriela Flašarová 
(flasarova@ou.bludov.cz) 

Komise stavební
předseda: Ing. Jaroslav Balhar, MBA.
členové: Marcela Březinová
Ing. Kateřina Juránková
Ing. Milan Klimeš
Michal Kubíček
Tajemnice: Eva Kösslerová 
(kosslerova@ou.bludov.cz) 

Komise životního prostředí
předsedkyně: Mgr. Jana Holinková 
členové: Marie Balharová
David Jelínek
JUDr. Josef Sedláček st.
Ing. František Snášel
Bohuslav Straka
Tajemnice: Lucie Šoupalová, DiS. 
(soupalova@ou.bludov.cz)

Nové složení komisí rady obce

Komise kulturní, mládeže a sportu
předseda: 
prof. PhDr Stanislav Balík, Ph.D.
členové: Bc. Veronika Balharová
Dagmar Banková
Martin Böser
Kamil Hájek
Bc. Barbora Haušková
Marie Jánětová ml.
Mgr. Jakub Jelínek
Karolína Kotrlá
Tajemnice: Hana Činková 
(cinkova@ou.bludov.cz)

Komise likvidační
Předseda: Ing. Josef Ťulpík
členové: Zdeňka Musílková, MBA.
Marie Jánětová ml.
Tajemnice: Bc. Marie Konečná 
(konecna@ou.bludov.cz)

Komise povodňová
předseda: Bc. Roman Holinka
členové: Ing. Pavel Ston 
Mgr. Jakub Jelínek
JUDr. Josef Sedláček ml.
Bohuslav Strouhal
Josef Kotrlý

Sbor pro občanské záležitosti
předsedkyně: Bc. Barbora Haušková 
(kulturni.dum@ou.bludov.cz)
Marie Balatková
Renata Brokešová
Mgr. Jana Holinková
Mgr. Pavla Juřinová
Jarmila Kašparová
Simona Zaoralová
Marie Znojová

Redakční rada Bludovanu
šéfredaktor: 
prof. PhDr Stanislav Balík, Ph.D.
členové: Karel Bank
Bc. Barbora Haušková
Mgr. Karel Směšný
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Na posledním zastupitelstvu v roce 2022 byla vznesena 
připomínka k systéme MESOH, že čím více odpadů občan 
vyprodukuje, tím více bodů někdo dostane. Že bychom se 
měli zamyslet nad snižováním produkce odpadů, abychom 
neodměňovali ty, co nejvíce třídí. V tomto případě se jedná  
o úplnou neznalost fungování systému MESOH. Občané, kteří 
se o systém MESOH zajímají, vědí, že takto systém vůbec 
nepracuje. V roce 2021 bylo schváleno nové znění Pravidel 
MESOH, kde se změnilo odměňování občanů příslušnými 
EKO body. Níže je vysvětleno, jak nyní systém MESOH 
funguje. 

Platná pravidla pro systém MESOH z roku 2021 rozdávají  
3 druhy EKO bodů:
1. EKO body za třídění
2. EKO body za efektivní využívání nádob a pytlů
3. EKO body za snižování produkce odpadů

EKO body za třídění dostává občan, pokud odevzdá papír  
a plast v pytli opatřeným štítkem, ve vlastní očipované 
popelnici na papír či plast nebo do veřejného kontejneru a tento 
kontejner má zaveden na svém odpadovém účtu. Může se zdát, 
že čím více odevzdám papíru a plastu, tím více dostanu EKO 
bodů. Za každý MESOH rok však je možné připsat každému 
občanovi 24 EKO bodů, více EKO bodů občan za vytříděný 
papír a plast neobdrží, i když odevzdá papíru a plastu mnohem 
více.

Hodnoty EKO bodů za efektivní 
využívání nádob a pytlů
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240-300 21

301-360 18

361-420 15

421-480 12

481-540 9

541-600 6

601-660 3

661-720 0

721-780 0

781-840 0

841-900 0

901-960 0

961-1020 0

1021-1080 0

1081-1140 -1,2

1141-1200 -2,4

1201-1260 -3,6

1261-1320 -4,8

1321-1380 -6

1381-1440 -7,2

1441 a více -8,4

Hodnoty EKO bodů za 
snižování produkce odpadů
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480-580 27

581-680 24

681-780 21

781-880 18

881-980 15

981-1080 12

1081-1180 9

1181-1280 6

1281-1380 3

1381-1480 0

1481-1580 0

1581-1680 0

1681-1780 0

1781-1880 0

1881-1980 0

1981-2080 0

2081-2180 0

2181-2280 0

2281-2380 0

2380-2480 0

2481 a více 0

FUNGOVÁNÍ SYSTÉMU MESOH

EKO body za efektivní využívání nádob a pytlů obdrží 
občan, který má na svém odpadovém účtu vyplněný 
odpadový dotazník a potvrzenou inventuru stanoviště. 
Tato část EKO bodů hlídá, kolik občan vyprodukuje 
litrů komunálního odpadu v jednotlivém MESOH roku. 
To znamená, že pokud občan bude dávat každých 14 dní 
popelnici s komunálním odpadem, tak tyto EKO body 
neobdrží, ba naopak, můžou se mu EKO body i odečítat 
viz. tabulka. Z tohoto vyplývá, že systém MESOH je 
nastaven, aby občané snižovali produkci komunálního 
odpadu.

EKO body za snižování produkce odpadů obdrží 
občan, který má na svém odpadovém účtu vyplněný 
odpadový dotazník a potvrzenou inventuru stanoviště. 
Tato část EKO bodů hlídá, kolik občan vyprodukuje 
litrů komunálního odpadu, papíru a plastu v jednotlivém 
MESOH roku, viz. tabulka. Takže opět platí, čím více 
mám svezených litrů, tím je mi připsáno na účet méně 
EKO bodů.

Z výše uvedeného vyplývá, že občan, který má málo 
komunálního odpadu, papíru a plastu, je v systému 
MESOH odměňován nejvíce a dostane nejvyšší úlevu 
na poplatku, která činí 70 % ze základu poplatku za 
odpady. Je mylné se domnívat, že čím více odpadu (týká 
se to i papíru a plastu) mám, tím jsem na tom lépe, ba 
naopak. Sice dostanu EKO body za třídění (maximálně 
však 24 EKO bodů na občana), ale nedostanu EKO body 
za snižování produkce odpadů. Pro představu, pokud 
občan obdrží 24 EKO bodů, jeho úleva na poplatku 
bude 216,- Kč/osobu, pokud bude hodnota EKO bodu 
9,-. Systém MESOH hlídá jak počet litrů svezeného 
samotného komunálního odpadu, tak společné svezené 
litry pro komunální odpad, papír a plast. Aby systém 
MESOH fungoval správně, je tedy zapotřebí mít správně 
nastavený odpadový účet a pak svědomitě třídit odpad, 
ale zároveň neprodukovat zbytečně příliš odpadu. 
Zároveň je důležité přistavovat na svoz opravdu plné 
popelnice či pytle s odpadem, jelikož se vždy započítává 
plná popelnice či pytel, což může zbytečně načítat litry 
navíc do odpadového účtu občana.

Pro obec je klíčové snižování komunálního odpadu. 
Na jeho ukládání na skládku má obec každým rokem 
vyřízenou množstevní slevu dle platného odpadového 
zákona. Každým rokem se tento limit snižuje. Pokud 
bude limit překročen, bude obec platit mnohem vyšší 
poplatek za likvidaci komunálního odpadu, což se 
promítne následně v poplatku za odpady. Proto je 
důležité opravdu přemýšlet, co dávám do popelnice na 
komunální odpad a odpad třídit.

V naší obci existuje stále spousta občanů, kteří odpad 
netřídí a na každý svoz připravují plné popelnice  
s komunálním odpadem, ve kterých najdeme odpady,  
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které lze vytřídit. Takové jednání v této době je 
nezodpovědné a k zamyšlení. Každý původce odpadu, 
jakož i občan, má dle zákona o odpadech povinnost odpad 
třídit.

Od dubna dojde k navýšení počtu popelnic na použitý 
olej a tuk. Budou nově rozmístěny u stanovišť, kde jsou 

Níže uvedené místní a uživatelské poplatky je možné 
uhradit v hotovosti na pokladně Obecního úřadu 
Bludov v úřední dny, tj. v pondělí a středu v době  
od 7:30 do 11:30 a od 12:30 do 17:00.
Z důvodu úspory Vašeho času je lépe využít 
bezhotovostní platební styk, číslo účtu je 
1905607389/0800. Variabilní a specifické symboly 
jsou uvedeny níže. Pakliže chcete využít plateb  
přes SIPO, vyzvedněte si formulář na pokladně 
Obecního úřadu Bludov.
 
Místní poplatek za obecní systém odpadového 
hospodářství (OZV 1/2022)
Splatnost: 31. 3. 2023  
Základní sazba: 948,- Kč/osoba
V případě, že je poplatník zapojen do Motivačního  
a evidenčního systému odpadového hospodářství, 
poplatek se snižuje. Hodnota jednoho EKO bodu se 
stanovuje na 9,- Kč.
Variabilní symbol: rodné číslo 
Specifický symbol: 1345

Místní poplatek ze psů (OZV č. 6/2019)
Splatnost: 31. 3. 2023
Sazba: - za 1. psa 120,- Kč
 - za 2. a dalšího psa 180,- Kč
	 U	držitelů	psů	starších	65	let:
 - za 1. psa 20,- Kč
 - za 2. a dalšího psa 30,- Kč

Variabilní symbol: rodné číslo držitele psa
Specifický symbol: 1341

Uživatelský poplatek za stočné
Vodoměry 
Splatnost: 20. 8. 2023 do 31. 8. 2023 na pokladně OÚ 
Sazba: 36,- Kč včetně DPH/1 m3 od 1. 1. 2023           
Směrná čísla roční potřeby vody
Splatnost: 1. 8. 2023 do 31. 8. 2023   
Poplatek na osobu a rok: 1260,- Kč včetně DPH 
(36,- Kč x 35 m3)  
Variabilní symbol: rodné číslo 
Specifický symbol: 2321

Firmám je stočné fakturováno, příslušné informace  
o platbě naleznete na dané faktuře.

Upozornění:
Místní poplatky jsou vybírány na základě Obecně 
závazných vyhlášek, které jsou k dispozici na webových 
stránkách obce Bludov na www.bludov.cz . Uživatelský 
poplatek za stočné se platí na základě smlouvy mezi 
obcí Bludov a majitelem nemovitosti, jež je napojena na 
kanalizaci. 
   V případě, že dojde k jakékoliv změně, poplatník je 
povinen tuto změnu neprodleně nahlásit. Konejte tak, 
prosím, na pokladně Obecního úřadu v Bludově.

V	Bludově	dne	2.	1.	2023						
Obecní úřad Bludov

KAM S BIOODPADEM Z KUCHYNĚ V ZIMĚ
Od poloviny listopadu do poloviny března není v naší obci prováděn pravidelný 
týdenní svoz bioodpadu z hnědých popelnic. Tráva přes zimu neroste a větve je 
možné dovést do velkoobjemového kontejneru, který stojí na ulici Tř. A Kašpara 
za obchodem Jednota. Na rostlinné zbytky z kuchyně můžete využít popelnice 
na gastroodpad, které jsou rozmístěny na 17 místech po obci, a to na ulicích: 
Ermisova, Na Viskách, Polní, Špalkova, Dr. Březiny, Slepá, V Potokách,  
plk. Karla Hlásného, Zahradní, Jiráskova, Lázeňská „Olšanské bytovky“, řed. Fr. 
Lehára, Kroupova, Za Školou, K Zámečku, Družstevní a Pod Baštou. Do těchto 
popelnic můžete dávat nejenom rostlinné zbytky z kuchyně, ale také zbytky masa, 
nespotřebované zbytky jídla, kosti – ne však hovězí, plesnivé pečivo, prošlé 
potraviny v původním obalu. Odpad by měl být vhozen do popelnice v uzavřeném 
igelitovém pytlíku. Do popelnice na gastroodpad nepatří nic ve skleněných 
lahvích. Využitím těchto popelnic budete mít více místa ve svých popelnicích na 
komunální odpad. Děkujeme, že třídíte.

popelnice na gastroodpad, takže po obci bude nově 
rozmístěno celkem 17 ks těchto popelnic. Pro podpoření 
třídění papíru a plastu budou opět nakoupeny třídící tašky. 
Dále se budeme zabývat podpořením třídění gastropadu. 
O novinkách budete včas informováni buď v budoucích 
číslech Bludovanu nebo na webových stránkách obce.

Obecní úřad Bludov

Přehled místních a uživatelských poplatků v obci Bludov v roce 2023



Významné životní jubileum 
v měsíci lednu oslavili:
Straka Bohuslav
Schauer Jiří
Novotná Kamila
John Přemysl
Špička František
Juřinová Jarmila

Významné životní jubileum 
v měsíci únoru oslaví:
Netopilová Věra
Kotrašová Ilona
Tunys Václav
Peichl Čeněk
Pavlík Josef
Zatloukal Miroslav
Kriš Zdeněk
Zatloukal František

Našim spoluobčanům přejeme 
pevné zdraví, mnoho štěstí a radosti ze života!
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Jubilanti
   

   

Čas neúprosně letí, v srdci bolest zůstává. 
Slzy v očích Tě neprobudí, 

     domov prázdný zůstává.

Dne 24. ledna 2023 jsme si připomněli  
7. výročí, co nás navždy opustila naše 
drahá maminka, babička, prababička, 
sestra a teta, paní 
Zdeňka Matějíčková
A zároveň 16. prosince 2022 by se dožila  
89 let. Za tichou vzpomínku děkujeme 
všem, kdo jste ji znali a měli rádi. S láskou 
vzpomíná dcera Eva s rodinou a bratr 
Vladimír s rodinou.

Dne 11. ledna 2023 uplynulo 15 let, co 
nás opustil náš milovaný syn, bratr, strýc, 
manžel a otec pan 
Aleš Hradský

Dne 21. února 2023 si připomeneme 
11 let, co nás opustil náš milovaný syn, 
bratr, strýc, manžel a otec pan 
Radoslav Otta
Kdo jste je znali, vzpomeňte s námi. 
Zarmoucená rodina.

Kulturní a společenský život 

VZPOMÍNKA

POZVÁNKA NA AKCEPOZVÁNKA NA AKCE
V ÚNORU 2023V ÚNORU 2023
  4.2.  15:00  Dopravní karneval pro děti /KD/
  5.2.  16:00  KPH: Adam Klánský a Marie Šumníková /kinosál KD/
10.2.  20:00  Maškarní ples /KD/
17.2.  20:00  Hasičský ples /KD/
  4.3.  16:00  Velikonoční pohádka ze zahrádky /KD/

Velikonoční pohádka pozve malé diváky 
na zahrádku 

První březnová sobota už bude v Kulturním domě Bludov 
patřit jarní pohádce a blížícím se velikonočním svátkům. 
Připomene brzké jaro, kdy má paní Příroda své rozmary. 
Chvilku je zima, chvilku svítí sluníčko, nebo padá sníh. 
 S jarem přichází Velikonoce, nejkrásnější svátky, a tak 
není divu, že na zahrádce už jsou všichni celí nedočkaví. 
Brouk Ouk si leští krovky, a dokonce šnek Ek vylezl ze 
své ulity. Ale co to? Na zahrádce není ani jedna žížalka. 
Vypravily se totiž do města pro kloboučky, aby je paní 
Příroda nevyškrtla ze svého jarního seznamu. Kdo se jí 
totiž nelíbí, není ještě připraven a nechá ho spát, až do 
příštího jara. Ale jak se žížalky vrátí, když na cestu zpět 
jim došly síly?
 Tady by pomohl jedině Devětsil a Sedmikráska. A tak 
se brouk Ouk a šnek Ek pro ně společně vydají. A než se 
oba vrátí, zatím malý Péťa Zahrádka s babičkou přichystají 
vše na jaro a Velikonoce. Děti se tak v pohádce něco málo 
dozví o velikonočních přípravách, zvycích, pranostikách 
i lidových pověrách, které tradičně k Velikonocům patří. 
Nakonec přece jen dojde i na koledování. 
Pohádka se odehraje v sobotu 4. března od 16 hodin. 

KPH představí mladého violoncellistu

Talentovaného umělce Adama Klán-
ského z Listiny mladých uslyší 
návštěvníci koncertu Kruhu přátel 
hudby v Bludově v neděli 5. února 
v 16 hodin. Mladý violoncellista  
vystoupí v klavírním doprovodu 
Marie Šumníkové v kinosále kul-
turního domu. Narodil se v roce 2001, 
na violoncello hraje od pěti let.  
V současnosti je posluchačem 
pražské HAMU ve třídě prof. Michala Kaňky. Již  
v šesti letech získal 2. cenu v soutěži Prague Junior Note 
a od té doby se stal laureátem mnoha národních i mez-
inárodních soutěží. Je absolutním vítězem soutěže Jana  
Vychytila, soutěže Bohuslava Martinů v Poličce a soutěže 
konzervatoří. Vstupné na koncert činí 60 korun. 
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Karneval pro děti bude tentokrát dopravní! 

Divadlo Artur přiveze novou hru Třídní sraz, 
aneb kdybych já tenkrát… 

Dopravní značky a semafory, autíčka, traktory, autobusy, 
ale i dopravní policie a mnoho dalších kreativních masek  
a kostýmů, nechť se dostaví v sobotu 4. února do Kul-
turního domu v Bludově!
 Bude zde totiž Dopravní maškarní karneval pro děti 
s Divadlem Kejkle. Samozřejmě, pokud se už děti vidí 
v kostýmu princezny nebo rytíře, nevadí. Na dopravním 
hřišti se zabaví všechny pohádkové, bájné, přirozené  
i nadpřirozené bytosti. Masky mají vstup zdarma. Ostatní 
zaplatí 50 korun. 

Předprodej zahájí v únoru
Pouhé tři dny po světové premiéře autorské komedie Di-
vadla Artur uvidí diváci v Bludově tuto novou hru s náz-
vem Třídní sraz. Představení se odehraje v kulturním domě 
ve středu 15. března od 19 hodin. 
 Děj komedie nás zavede do baru, kde se po více než 
třiceti letech setkávají spolužáci ze základní školy. Dorazí 
všichni? Ukáže se třídní premiant? Třídní průšvihář? Vyřídí 
si to konečně šikanovaný chlapec se školním tyranem?  
A co děvčata?
 Dozvíme se, která se dobře vdala, která se rozvedla, 
nebo která opravdu hodně ztloustla? Všichni spolužáci 
používají při hodnocení svých životů frázi: „Kdybych já 
tenkrát…, kde bych mohl být!“ 
 A právě takové kdyby rozehrají herci na jevišti a diváci 
uvidí, jak by vypadaly životy spolužáků, kdyby se jedna 
tak brzo nevdala, druhá zhubla, další porazil sílu výcho-
vy svého otce, nebo neopustil svoji velkou lásku. Slávu, 
peníze, svobodu, štěstí i lásku, ale také nový úhel pohledu 
na fenomén času, najdou postavy i diváci v této nové ko-
medii. 
 Po úspěšné autorské komedii Hodina duchů uvidí di-
váci v Bludově novinku Divadla Artur. V představení hrají 
známí seriáloví herci, mimo jiné například hvězda seriá-
lu 1. mise Vojta Efler či Monika Timková, protagonistka 
pohádky Princezna a písař. 
 Předprodej na divadelní komedii zahájí kulturní dům 
15. února.  Vstupné v předprodeji činí 350 korun, na místě 
bude stát 400 korun. V den představení se mohou diváci 
těšit i na otevřenou kavárnu Kafe Bludov. 

BH

Kulturní dům Bludov 
středa 15.3.2023 19:00

Vstupné předprodej 350 Kč, na místě 400 Kč
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Arménie blízká i vzdálená bude tématem dalšího 
semestru Virtuální univerzity třetího věku. Vzdělávat 
se  mohou osoby se statutem důchodce nebo invalidní 
důchodce bez rozdílu věku. Studijní poplatek činí 400  
korun. Videopřednášky budou probíhat od 7.2.2023  
od 14:30 hodin jednou za 14 dní po 1,5 hodinách.
 Pokud senior absolvuje šest kurzů, je pozván na 
slavnostní promoci do auly ČZU v Praze, kde obdrží 
Osvědčení o absolutoriu Univerzity třetího věku.  
Zájemci o studium se mohou už nyní hlásit přímo  
v Kulturním domě Bludov. 
 Podle motta této výuky přichází vzdělání za seniory 
přímo do místa jejich bydliště. Proto ve spolupráci  
s Provozně ekonomickou fakultou České zemědělské 
univerzity v Praze vznikají v regionech a obcích kon-
zultační střediska, kde se mohou zájemci vzdělávat  
v různých oblastech. 

ZÁJEMCI SE MOHOU HLÁSIT:
- osobně v kanceláři KD Bludov
- e-mailem kulturni.dum@bludov.cz
- telefonicky 583 238 177

VIRTUÁLNÍ UNIVERZITA TŘETÍHO VĚKU

TR ADIČNÍ 
HASIČSKÝ 
PLE S

Dobrovolný hasičský 
sbor v Bludově
Vás srdečně zve na

Hudba Standa a Pavla
Začátek ve 20:00 hodin
Bohatá kuchyně a tombola
Vstupné 100,- Kč  Zvou pořadatelé Předprodej vstupenek u paní Jarky Kašparové od 9. ledna 2023.

který se koná v pátek
17. února 2023
v Kulturním domě Bludov

HASIČSKÝ 

který se koná v pátek

v Kulturním domě Bludov

JUNÁK – svaz skautů a skautek ČR středisko Františka Pecháčka Bludov
si Vás dovoluje pozvat na přednášku děkana Fakulty sociálních studií Masarykovy univerzity

prof. PhDr. Stanislava Balíka, Ph.D.

Tři čtvrtě století od komunistického převratu
Kdy: v úterý 14. února 2023 od 9:40 

Kde: základní škola, nová budova, 1. patro

Přednáška se uskuteční jako připomenutí si smutného výročí  „Vítězného února 1948“
Všichni jste srdečně zváni
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Událo se 

Poslední ze Žerotínů má v Bludově novou bustu 

Štěpánský nohejbalový turnaj

Obec Bludov má novou bustu, která připomíná slavného 
rodáka. V čase 88. výročí úmrtí Karla Emanuela Žerotína 
byla slavnostně odhalena jeho podobizna, která pochází z 
dílny sochaře Jakuba Vlčka. Slavnostní akt se uskutečnil v 
pátek 6. ledna v 18 hodin u žerotínské hrobky, kde je nové 
umělecké dílo instalováno. 
 Jeho vznik podpořila Nadace Karla staršího ze Žerotína, 
která byla založena v roce 1991 obcí Bludov. Starosta, 
radní, zastupitelé a kronikář se v prvním porevolučním 
volebním období vzdali svých odměn a vložili je do 
této nadace. Jejím účelem je podpora záchrany, obnovy 
a kulturně přiměřeného využití nemovitých i movitých 
památkově hodnotných objektů v Bludově a jeho okolí. 
 „Založením	nadace	měli	její	představitelé	touhu	zhmot-
nit	v	bludovském	veřejném	prostoru	podobu	nejslavnějšího	
Žerotína	–	Karla	staršího	(1564–1636),	jehož	ostatky	jsou	
od	 roku	 1842	 uloženy	 v	 žerotínské	 hrobce	 pod	 bludovs-
kým	kostelem.	To	se	podařilo	v	roce	2017,	kdy	byla	odlita	
bronzová	 busta	 podle	 návrhu,	 který	 vytvořil	 v	 roce	 1934	
jeden	z	nejslavnějších	českých	sochařů	Vincenc	Makovský.	
Umístěna	 je	 po	 levé	 straně	 vchodu	 do	 žerotínské	 hrobky	 
v	Bludově.	Na	 jejím	financování	 se	podílela	nadace	a	obec	
Bludov.	 Byla	 slavnostně	 odhalena	 u	 příležitosti	 175	 let	
přenesení	 ostatků	Karla	 staršího	 do	Bludova	 z	Brandýsa 

nad	Orlicí,	a	to	3.	listopadu	2017	za	účasti	stovek	občanů,“	
upřesnil předseda správní rady nadace profesor Stanislav 
Balík. 
 Karel Emanuel, hrabě ze Žerotína, svobodný pán  
z Lilgenau (1850–1934) byl moravský šlechtic a politik, 
poslanec Moravského zemského sněmu a Říšské rady. 
Počátkem 20. století byl jedním z posledních moravských 
místodržících (1900–1906) a dědičným členem Panské 
sněmovny. Jeho smrtí 26. prosince 1934 vymřela moravs-
ká šlechtická větev Žerotínů po meči.
 Obec vyhlásila na zhotovení busty soutěž, kdy oslovila 
desítku umělců. V komisi, která vybírala finální návrh, byl 
i vnuk Karla Emanuela Žerotína Karel Mornstein-Zierotin. 
Vítězem se stal sochař Jakub Vlček. Bustu odlila umělecká 
slévárna Kunstmetal.
 Na slavnostní odhalení navázala další slavnost, a to  
v kulturním domě. Byl zde předán dekret čestného občana 
Bludova někdejšímu úspěšnému starostovi obce Pavlu 
Stonovi, který byl starostou dvacet let a stal se tak nejdéle 
úřadujícím starostou v dějinách Bludova.
 Slavnostní večer hudebně zpestřila Veronika Štelcová 
hrou na akordeon. 

BH
foto:	Josef	Baslar

Dne 26. prosince 2022 se v Sokolovně Bludov konal  
37. ročník tradičního Štěpánského turnaje v nohejbale. 
Turnaje se zúčastnilo 6 družstev, když další 4 se pro 
nemoc omluvila.
 Všem zúčastněným družstvům jsme za sportovní výkon 
a pěknou hru poděkovali pěknými odměnami a cenami. 
 Tímto bychom rádi poděkovali také sponzorům turna-
je, kterými byli:  Obec Bludov, Petr Sigl, TJ Sokol Bludov, 
Pavel Hegedüs, Palírna Bludov a Hostinec pod kostelem.

       Za	Nohejbal	klub	Bludov,	z.s.
Evžen	Fazor,	předseda	spolku
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Adventní koncerty podpořily Charitu Šumperk

Mikulášké besídky

Vážení občané Bludova,
ráda bych vám jménem Charity Šumperk poděkovala za 
finanční dar 23 131 Kč, který byl získán v průběhu ad-
ventních koncertů v kostele svatého Jiří v prosinci roku 
2022. Naše poděkování patří také Římskokatolické far-
nosti Bludov, která umožnila pořádání těchto koncertů. 
 Výtěžek z adventních koncertů poputuje na podporu  
a rozvoj mobilní specializované paliativní péče. Péče, 
která umožňuje umírajícím poslední týdny, dny života 
strávit mezi svými blízkými, a to doma, tam, kde je všem 
nejlépe. 
 Děkuji vám za podporu této služby, kterou vnímám 
jako službu nepostradatelnou v péči o člověka jako  
takového. Děkuji Vám také za to, že máte důvěru v naši  
organizaci, když využíváte sociálních a zdravotních služeb 
k zajištění domácí péče o své nejbližší.
S přáním všeho dobrého do nového roku,

      Jana Holubářová, ředitelka Charity Šumperk

Podrobnosti o našich službách a dalších aktivitách najdete 
na www.sumperk.charita.cz

Po dvou letech nucené pauzy se opět mohla uskutečnit 
na sklonku roku 2022 tradiční Mikulášská besídka pro 
seniory, kterou pro spoluobčany připravuje Sbor pro 
občanské záležitosti Bludov. Společenské setkání ozdobila 
v sobotu 3. prosince Petra Černocká v doprovodu Jiřího 
Pracného. V programu vystoupil Taneční klub Pohodáři  
z Bludova, žáci Hudební školy Machala, která působí 
také v Bludově, a zatancovaly děti z Tanečního kroužku  
LATINO DANCE pod vedením Šárky Elsnerové.   
 Následující den patřil Mikulášské besídce pro děti  
aneb Nakonec přijde i Mikuláš. Kromě soutěží a čertí  
diskotéky nechyběla ani nadílka pro děti.

foto:	Josef	Baslar

V Tříkrálové sbírce se v Bludově 
v roce 2023 vybralo 143.049 Kč, 

asi o 7.500 Kč víc než loni. 
Srovnání s dalšími obcemi a celostátně 

bude v příštím čísle Bludovanu.

foto:	Josef	Baslar
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18. obecní ples v Bludově

V pátek 13. ledna 2023 se konal v místním kulturním 
domě již 18. obecní ples. Tímto nám dovolte poděkovat 
všem sponzorům, kteří přispěli věcnými dary.
 Velký dík patří také organizátorům a dobrovolníkům, 
kteří se na přípravě a realizaci celé akce podíleli.
 Závěrem si dovolíme konstatovat, že ples se vydařil ke 
spokojenosti všech, hlavně pak návštěvníků, jak je patrné 
z jejich následných pochvalných hodnocení.
I v příštím roce se na vás budeme těšit na obecním plese.

Obec	Bludov

MŠ Bludov

Vánoční trhy mateřské školy
Na sklonku loňského roku pořádala Mateřská škola  
v Bludově opět po delší odmlce Vánoční trhy. Trhy se 
přesunuly ze zahrady školy do prostor Kulturního domu 
v Bludově. Návštěvníci mohli vybírat z široké nabídky 

produktů. K vidění zde byly adventní věnce, vánoční 
ozdoby, svícny, perníčky, ale také výrobky, které potěšily 
naše nejmenší. Po nákupu se mohl každý občerstvit 
vánočním punčem, kávičkou se zákuskem. Chtěli bychom 
v této aktivitě pokračovat i příští rok.

Za MŠ Hana Roupová 
foto:	archiv	MŠ	Bludov
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ZŠ Bludov

Soutěž o nejlepší prezentaci v anglickém jazyce
Koncem listopadu proběhlo na druhém stupni základní 
školy za podpory MAS Horní Pomoraví o.p.s. soutěžní 
klání, ve kterém měly děti za úkol vytvořit prezentaci  
o již nežijící slavné osobnosti. Zadání bylo o to složitější, 
že celá jejich práce byla v anglickém jazyce. Za použití mi-
nulého času tak před porotou, složenou z učitelů angličtiny, 
soutěžící mluvili o dětství, dospívání, studiích, pracovních 
zkušenostech a detailech z rodinného života nejrůznějších 
celebrit. Vyslechli jsme například příběh zpěváka Michaela 
Jacksona, či pohnutý osud ikonické herečky a zpěvačky 
Marilyn Monroe. Autorem vítězné prezentace se stal  
Václav Sedláček, druhé místo obsadila Klára Matějová 
a třetí byla Sofie Stonová. Dětem děkujeme za krásné 
prezentace a velký dík také posíláme všem dobrým lidem, 
kteří nám pomohli tuto soutěž uskutečnit.
  Zdeňka Kulhajová

Mikulášská nadílka v mateřské škole
Stejně jako minulý rok, tak i letos navštívil svatý Mikuláš 
s anděly a čerty naši školku. Ze své knihy Mikuláš dětem 
přečetl, v čem se jim celý rok dařilo, a v čem by se měly 
polepšit. Děti přednesly Mikuláši básničku a zazpívaly 
písničku o čertech, poté si od andělů převzaly balíček  
a nastal čas, aby se rozloučily s vzácnou návštěvou, kterou 
budeme příští rok znovu očekávat.

Za	kolektiv	MŠ
Monika Vénosová

Středověký den
V prosinci jsme navázali na úspěšný projektový den 
zaměřený na starověké Řecko a uspořádali jsme pro žáky 
osmého ročníku středověké dopoledne. Opět se nám 
podařilo propojit několik vyučovacích předmětů a zapojit 
při činnostech co nejvíce smyslů. Děti počítaly zapeklité 
slovní úlohy, které prověřily kromě  znalostí také jejich 
důvtip a selský rozum; skládaly krásné barevné vitráže; 
poznávaly atributy křesťanských světců a pátraly po 
místech v naší zemi, s nimiž se jejich životy pojí; za pomoci 
virtuální reality procházely středověký hrad. Největší zájem 
zaznamenalo stanoviště, kde se žákům nabízela jedinečná 
příležitost vyzkoušet si středověké oblečení, obuv, ale  
i brnění a zbraně.
 Celý tento projekt jsme si náramně užili a nám 
nezbývá než poděkovat všem nadšencům za spolupráci  
a především za zapůjčení kostýmů: Pradědovu dětskému 
muzeu, divadelnímu spolku z Václavova a panu učiteli 
Drtilovi.
   Zdeňka Kulhajová

Vánoční vystoupení dětí z MŠ
Na začátku prosince naše děti vystupovaly v místním 
Penzionu Chráněného bydlení. Jako sněhové vločky  
tančily a zahrály pohádku. V závěru vystoupení pak  
zazpívaly tradiční koledy a předaly seniorům vánoční 
přáníčko. S tímto vánočním pásmem děti také účinkovaly  
v Zámecké oranžerii  na trzích.

Věra Bednářová

foto:	archiv	ZŠ	Bludov
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Mikuláš
Opět po roce navštívil bludovskou školu a školku Mikuláš 
v doprovodu krásných andělů a zástupců moci pekelné. 
Mikulášova družina měla s sebou Knihu hříchů a Knihu 
dobrých skutků. Dobré skutky Mikuláš odměnil malou 
sladkostí. Hříchy však musely být vykoupeny. A tak 
zazněly  písničky, básničky, také se tancovalo, ale hlavně 
se slibovalo, že zlobit už se nebude. Paní učitelky přijaly 
sliby s úsměvem, přeci jen své žáky už trošku znají.
   Petra Hufová

Adventní čas ve školní družině
Na Mikuláše jsme v tělocvičně uspořádali hravé soutěžní 
odpoledne. Proběhly například štafetové závody s míčem, 
vybíjená a sbírání vršků do mikulášského pytlíku. Ceny 
dostali jak nejrychlejší běžci, tak i nejlepší hráči oblíbené 
vybíjené.
 Během prosince probíhaly ve všech odděleních školní 
družiny turnaje v pexesu. Zúčastnilo se jich přibližně 90 
dětí a z toho 16 postoupilo do celodružinového kola.
Výsledky finále:
kategorie: 1. ročník 1. Mikuláš Mazák I. B
   2. Jan Hladil I. A
   3. Veronika Schauerová I. A
kategorie: 2.–3. ročník 1. Jonas Gaël Barbeau II. B
   2. Zuzana Janečková III. A
   3. Sára Maulerová III. A 
K vánočnímu času patří také dárky a překvapení. Všechny 
děti si užily posezení u stromečku, zazpívaly si vánoční 
koledy a rozbalily nové hračky.
   Soňa Nikolovová
	 	 	 vychovatelka	ŠD

Honeycomb
Neznáte honeycomb? Tuto slavnou jednoduchou sladkou 
pochoutku jsme si připravili ve včelařském kroužku. Je 
velmi jednoduchá, skládá se jen z tří surovin. Cukru, medu 
a jedlé sody. Žáci tak mohli v rámci vaření pozorovat  
i chemický pokus, kdy soda vmíchána do horkého cukru 
vytvoří nádherný pěnový efekt. Zkuste si to doma i vy!   

                                          Natálie Navrátilová
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Spolky

Patnáct let Pohodářů Bludov

Na sklonku roku, konkrétně 28. prosince 2022 jsme si 
připomněli 15. výročí založení našeho souboru. Jak to 
přijde, že vznikne něco a vydrží dodnes? 
 U zrodu bylo pár nadšenců, kteří spolu vyjížděli 
na cyklovýlety a měli rádi country hudbu. Především 
sourozenci František Janíček a Marie Janíčková-Znojová  
s manželem a přidali se další, nebo i odešli. V průměru nás  
je stále kolem 18 členů souboru. K soudržnosti nám 
pomáhalo nepsané heslo „v pohodě a s úsměvem protančíme 
celý den“.
 Zúčastnili jsme se několika festivalů country 
tanečních skupin – pardubická „Ryngle“, v Nivnici nebo  
v Pašovicích. Vystupovali jsme na akcích pro obec Bludov, 
na plesech i soukromých akcích v širokém okolí. Hodnotili 
jsme i rok 2022, kdy jsme opatrně organizovali naplánované 
akce tak, jak nám to poscovidová situace dovolila. 
 Kromě pravidelných středečních nácviků i nových 
tanců jsme v dubnu měli country bál a v říjnu třídenní 

Literární soutěž
Mít v dnešní době literární nadání je vzácným darem,  
se kterým lze v budoucnu velmi dobře nakládat. I my 
jsme se rozhodli na naší škole tento talent v dětech nejen 
objevovat, ale i úspěšně rozvíjet. Děti tvořily nejrůznější 
možné literární útvary od básní přes povídky, místopisy 
až po komiksové příběhy, které navíc doplnily o vlastní 
fotografie. Jelikož jsme je nechtěli v jejich práci nijak 
omezovat, téma bylo volné, o to kreativnější pak  byly 
jejich výsledné práce.

    V kategorii 4.–5. ročníků byly oceněny práce těchto 
nadějných spisovatelek:
    1. místo: Karolína Vlková
    2. místo: Kateřina Kubíčková
    3. místo: Zuzana Švédová.
 V kategorii 6.–7. ročníků byly za své literární prvotiny 
oceněny  Zuzana Nedomová a Eliška Indrová.

    A v kategorii 8.–9. ročníků, kde byla vzhledem k počtu 
přihlášených největší konkurence, stupně vítězů obsadily:

    1. místo: Emma Kašparová
    2. místo: Ester Stebnická
    3. místo: Natálie Šedá
   Děkujeme všem za krásné příspěvky do této soutěže, 
rovněž pak děkujeme za spolupráci paní Flašarové  
z obecního úřadu.
  Zdeňka Kulhajová

seminář country tanců s našimi přáteli z Ivančic, Velkých 
Pavlovic, Jeseníku, Ostružné, Šumperka a Ostravy. A tak za 
finanční podpory obecního úřadu se nám dál daří udržovat 
tuto sympatickou kulturu. A již dnes můžeme všechny 
předběžně pozvat na „aprílový country bál“ dne 15. dubna 
2023 v KD Bludov. 

za soubor Pohodáři Bludov M. Člupná, J. Matýsek
foto:	archiv	Taneční	klub	Pohodáři	z	Bludova	z.	s.

Začátek sezony se nevyvíjel podle našich představ. Již na 
konci minulé sezony jsme přišli o našeho pravého proudaře 
z důvodů vážného zranění, a aby toho nebylo málo, před 
prvním tréninkem se nám navíc zranil další člen, který běhá 
na postu rozdělovač a do sezony již nenastoupil. 
 Z uvedených důvodů jsme nemohli vytvořit druhý 
mužský tým pro VC Holba Cup a navíc nám tato zranění 
přidělala starosti, ohledně sestavení týmů na celou sezonu.  
Naštěstí naše soupiska čítá více členů oproti jiným sborům  
a tento problém se nám podařil vyřešit adekvátně náhradními 
členy družstva, případně posilami z jiných týmů. 

Sezona 2022 muži SDH Bludov VC Holba Cup 

Cíle pro sezonu byly vytyčeny v podobě stupně vítězů  
v celkovém pořadí VC Holba Cup.
 Na prvním závodě na okrskovém kole jsme  
i v pozměněné sestavě dosáhli poměrně slušného času 
15,46 s. Následující čas nám dal naděje, že i v další 
sezoně můžeme pomýšlet na stupně nejvyšší. V prvních  
6 závodech VC Holba Cup před přestávkou nenastala 
žádná vážná chyba, ale nedařilo se nám dosáhnout stále 
na stupně vítězů. Musela nastat změna sestavy a přestavba 
základny, abychom mohli pomýšlet na stupně nejvyšší.  
K tomu jsme využili třítýdenní pauzu v seriálu VC Holba 
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Cup, kdy po posledním závodě před přestávkou jsme na  
4. místě ztráceli na třetí místo 12 bodů a na druhé dokonce 
21 bodů. I přesto jsme stále pomýšleli na celkové stupně 
vítězů. Po přestávce následoval domácí závod, kde jsme 
po všech změnách obsadili 2. místo, což byl pro nás velký 
impulz. Poté následoval závod v Sobotíně, kde došlo  
k menšímu zaváhání a my tak obsadili až 9. místo, ale  
i přesto se nám podařilo snížit ztrátu na stupně nejvyšší. 
Následoval závod v Hrabišíně, kde jsme startovali  
z druhého místa a nastavili jsme solidní čas 17,82s. Trať 
má mírné převýšení, a navíc byla i mokrá tráva, takže se 
daly očekávat horší časy. V polovině závodů stále držíme 
1. místo, ale ve startovním poli je spousta silných týmu. 
Nakonec nás až v závěru předběhl tým z Extraligy České 
republiky, a tak jsme obsadili 2. místo. Před posledním 
závodem jsme ztráceli na 2. místo 5 bodů a na 3. místo 
2 body. Všechno jsme měli ve svých rukou, a proto jsme 
nastoupili do závodů znovu ze začátku. První terč se nám 
podařilo srazit v našem nejrychlejším čase sezony 17,37s, 
ale na druhém terči jsme měli mírný prostřik a dosáhli 
času 18,11s. Tušíme, že to bude velice napínavé až do 

konce. Po nás následuje druhý tým průběžného pořadí  
a dokončuje v čase 18,86s a my víme, že se mezi nás 
musí dostat další 2 týmy, abychom se posunuli co nejvýše  
v celkovém pořadí. Soutěž pokračuje dál, před nás se dostal 
Hrabišín (17,71s) a Sobotín (18,03s) a mezi nás a Nemrlov 
se vklínil tým z Kosova (18,39s). Jako předposlední tým 
nastoupila průběžně třetí Velká Bystřice, a ta srazila terč 
v čase 18,51s. Tímto odsunula tým z Nemrlova dozadu  
a dochází k přepočtům bodů a na 2. a 3. místě.  Obsadili 
jsme s Nemrlovem shodně 111 bodů a na 4. místě skončila 
Velká Bystřice, která dosáhla 110 bodů. Díky lepšímu 
součtu z jednotlivých závodů jsme obsadili v konečném 
pořadí 2. místo.
 Stanovený cíl se nám podařilo splnit a s výsledkem 
jsme velice spokojeni. V aktuálních chvílích se již pilně 
připravujeme na další sezonu.
 Cílem tedy pro následující sezonu bude minimálně 
zopakovat druhé místo a přidat vícero stupňů vítězů. 
Děkujeme sponzorům za podporu v letošní sezóně.

SDH Bludov

Skautský střediskový sněm a cestovatelský festival 

V sobotu 8. ledna 2023 se po 10 letech obměnilo vedení 
bludovského skautského střediska. Od roku 2013 až do 
teď bylo středisko pod vedením Bc. Jana Juránka – Hanese  
a jeho zástupce prof. Stanislava Balíka – Ježka. Ti už letos 
nekandidovali, aby dali prostor mladším, kteří oplývají 
spoustou nových nápadů. Jak vypadá vedení střediska po 
sněmu?

Vedoucí střediska: MUDr. Ondřej Daniel – Rys
Zástupce vedoucího: Ing. Martin Dostál – Roy
Další členové střediskové rady: prof. Stanislav Balík – Ježek,
Bc. Petr Juránek – Peťulka, Bc. Jan Juránek – Hanes, 
Bc. Libor Bryx – Plesk, Jaroslav Frič – Norek,  
Miroslav Směšný – Klasik a Eliška Juránková
Revizní komise: Ing. Jakub Straka, Šimon Kundrata

Hned po střediskovém sněmu nás čekal již dlouho  
očekávaný Cestovatelský festival. Jen co se k nám 
přidali všichni ostatní, kteří se neúčastnili předchozího 

střediskového sněmu, a na stůl se doneslo nové občerstvení, 
mohli jsme konečně začít. Tuto akci konáme každoročně, 
kdy si při promítání fotek vzájemně představujeme  
zajímavá místa, která jsme v uplynulém roce navštívili.
 Prezentace byly různorodé. Ať už o několikaměsíčním 
pobytu a túře v zahraničí, kterou absolvoval br. Rys, či  
o technické stáži ve Vídni v rámci programu Erasmus, na 
který se se svojí školou podíval br. Šimon. Taktéž jsme 
se dozvěděli spoustu zajímavého a zábavného o lezení po 
horách ve Španělsku nebo o domluveném výletě do Milána, 
který byl kvůli covidu lehce zkomplikován.
 Kromě fotek jsme ale měli možnost dozvědět se  
i spoustu vtipných a zajímavých příhod. Například při 
Erasmu se původní obrušování kovů ze dne na den změnilo 
v uklízení střech nebo spravování kostela. To všechno si na 
vlastni kůži Šíma vyzkoušel.
 Někdo si místo potloukáni po Vídni městskými uličkami 
a zákoutími vybral trek, a to jednu z nejnáročnějších tras 
na Korsice. Náročnost ovšem nespočívá v její délce, ale  
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Výroba a prodej kroužků na exotickéVýroba a prodej kroužků na exotické
ptactvo, ptactvo, holuby, dravce a kroužky CITESholuby, dravce a kroužky CITES

LASEROVÝ POPISLASEROVÝ POPIS

Výdejní i podací místo pro Vaše zásilky.Výdejní i podací místo pro Vaše zásilky.
OTEVÍRACÍ DOBA:
Po - Pá:  9.00 - 19.00h
        So:  9.00 - 12.00h
        Ne:  -  Zavřeno  - 

( Po telefonické domluvě kdykoliv )

v terénu, který často mění svoji nadmořskou výšku, přitom 
všem jsou podmínky ztíženy hlavně nepříjemným prachem 
kvůli suchu. Na tuhle výpravu se vydali br. Hanes s br. 
Klasikem již podruhé (po 15 letech). Bylo velice zajímavé 
vidět fotky „dříve“ a fotky „dnes“. Kromě samotné přírody 
se totiž změnili i naši cestovatelé.
 Dalším zážitkem byla tříměsíční cesta Norskem, 
naplánovaná tak, aby stála co nejméně peněz a mohla tak 
inspirovat ostatní k cestování. To totiž nemusí být zas tak 
drahé, když člověk ví, kdy a kam jet, nebo si tam zařídí 
nějakou tu prácičku. Člověk si tak může vyzkoušet spoustu 
činností, které by si za normálních okolností nezkusil, 
seznámit se se zajímavými lidmi z jiných zemí, nahlédnout 
do jejich zájmů a tak. Jako když Rys poprvé v životě  

v Norsku chytal ryby, nebo šel rovnou pracovat do  
kuchyně místního hotelu. Norská příroda, a hlavně 
členitost terénu, byla úchvatná a jejich typická architektura 
nezůstávala pozadu. 
 Ze studeného Norska jsme se přesunuli do teplé 
Sardinie, která taktéž vypadala naprosto úžasně. Určitě 
bych se tam jednou ráda podívala.
 Byl to skvěle strávený čas s lidmi, se kterými se  
v oddíle nevídáme často, možná i o to zajímavější  
a zábavnější. Už teď se těšíme a plánujeme výlet na příští 
rok. ses. Julie Konečná – Julča

Junák,	středisko	Františka	Pecháčka	Bludov
foto:	Helena	Skybová
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